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PROTOKÓŁ Nr 0063-4/29/2010 
z posiedzenia komisji Zdrowia i Opieki Społecznej 

w dniu 2 września 2010r.  
 

 
Miejsce posiedzenia:  sala nr 130 A. 
Czas posiedzenia:  godz. 8.00 – 9.30 
 
 
W posiedzeniu uczestniczyli członkowie komisji oraz zaproszeni goście zgodnie z 
załączonymi listami obecności. W posiedzeniu nie uczestniczyła radna Bernadeta 
Magiera – usprawiedliwiona.  
 
 
 
Porządek obrad: 
1. Otwarcie posiedzenia. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Informacja dotycząca rady seniorów. 
4. Strategia rozwiązywania problemów osób niepełnosprawnych. 
5. Sprawy bieżące. 
 
 -  projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Jastrzębie Zdrój na 2010 
     rok, 
 
 -   projekt uchwały w sprawie określenia zakresu  i formy informacji o przebiegu 
     wykonania budżetu Miasta Jastrzębie Zdrój za pierwsze półrocze roku  
    budżetowego, informacji o kształtowaniu się wieloletniej prognozy  finansowej 
   oraz informacji o przebiegu wykonania planów finansowych samorządowych 
    instytucji kultury za pierwsze półrocze roku budżetowego,  
 
 -   projekt uchwały w sprawie pozytywnego zaopiniowania projektu uchwały  
     Rady Powiatu Pszczyńskiego w sprawie przekształcenia Zespołu Opieki  
     Zdrowotnej w Pszczynie, 
 
 -  projekt uchwały w sprawie pozytywnego zaopiniowania projektu uchwały  
    Rady Gminy Kobiór w sprawie likwidacji Publicznego Zakładu Lecznictwa   
    Podstawowego w Kobiórze,  
 
 -  projekt uchwały w sprawie określenia zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej 
    i społecznej, na które przeznacza się środki Państwowego Funduszu    
   Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przewidziane dla Miasta Jastrzębie Zdrój 
   na rok 2010,  
 
 -  pismo NZOZ Ośrodek Zdrowia J. I L. Rybak Spółka Jawna  w sprawie wniosku 
    o wykup budynku przychodni lekarskiej przy ul. K. Paryskiej, 
 
 -    odpowiedź na zapytanie z 17 czerwca 2010r. w sprawie kompetencji  
       komisji skarbu, 
 
− odpowiedź na wniosek  w sprawie podwyżki płac dla pracowników Publicznego 

Żłobka nr 1. 
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6. Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji w dniu 17 czerwca 2010r.  
7. Wolne głosy i wnioski. 
8. Zakończenie posiedzenia. 
 
 
 
Ad. 1 
 
Otwarcia posiedzenia dokonała  Barbara Stelmaczonek zastępca przewodniczącej 
komisji, która powitała zebranych.   
 
 
 
Ad. 2 
 
Porządek obrad został przyjęty głosami:  za – 3, przeciw – 0, wstrzymujących się 
– 0. 
 
 
 
Ad. 3 
 
Informacja dotycząca rady seniorów. 
 
Informacja  zostanie przedstawiona w innym terminie. 
 
 
 
Ad. 4 
 
Strategia rozwiązywania problemów osób niepełnosprawnych. 
 
Teresa Jachimowska  - dyr. Ośrodka Pomocy Społecznej 
- Otrzymaliście państwo sprawozdanie z realizacji „Lokalnego programu działań na 
rzecz osób niepełnosprawnych w Jastrzębiu Zdroju na lata 2009 – 2013”.  Obszary 
działań istotne to m.in. rehabilitacja społeczna, rehabilitacja zawodowa, kultury 
fizycznej sportu i rekreacji, społeczeństwa obywatelskiego, kultury i sztuki, 
rehabilitacji środowiskowej. Jeżeli chodzi o realizację lokalnego programu, to robi to 
szereg instytucji w mieście. W przypadku obszaru działania w zakresie - rehabilitacja 
społeczna  jest to np. dofinansowanie zaopatrzenia w sprzęt rehabilitacyjny, 
przedmioty ortopedyczne i inne, dofinansowanie uczestnictwa w turnusach 
rehabilitacyjnych, dofinansowanie likwidacji barier architektonicznych. W przypadku 
rehabilitacji zawodowej, działania prowadzi  np. warsztat terapii zajęciowej i zakład 
aktywności zawodowej.  W obszarze działania – kultura fizyczna, sport i rekreacja, 
wśród wielu instytucji bardzo wiele działań podjął zespół szkół nr 9.  Na terenie miasta 
organizowane były różnego rodzaju mityngi, turnieje, zawody, zajęcia w pracowniach, 
świadczenia usług. Społeczeństwo obywatelskie -  to obszar działania, gdzie m. in. 
realizowany jest projekt unijny „Jesteśmy tacy sami”, organizowane są imprezy 
regionalne dla szkół specjalnych, możliwość korzystania z książki mówionej i z książki 
na telefon, udział zainteresowanych osób niepełnosprawnych w różnych zajęciach, 



poradnictwo o różnej tematyce np. możliwości pozyskiwania środków pomocowych, 
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propagowanie idei wolontariatu.  W obszarze działania – kultura i sztuka  odbyły się 
plener malarski, wystawa fotograficzna,  realizowano program COMENIUS, miały 
miejsce wyjazdy do teatrów, organizowano zabawy, pikniki, zajęcia na warsztatach o 
różnej tematyce.  Zakres obszaru – rehabilitacja środowiskowa to np. zatrudnienie 
trzech osób w roli asystentów osób niepełnosprawnych, przeznaczenie lokalu na 
mieszkanie chronione dla osób niepełnosprawnych, monitorowanie  środowiska osób 
niepełnosprawnych. Lokalny program działania rada miasta przyjęła uchwałą w 
listopadzie 2009r.   
     
Sprawozdanie z realizacji lokalnego programu  stanowi załącznik do protokołu.   
 
Barbara Stelmaczonek 
- Na razie powstaje jedno mieszkanie, czy są plany, żeby było ich więcej ? 
 
Teresa Jachimowska 
- Trzeba zobaczyć jak będzie przebiegała realizacja możliwości  próby podjęcia 
uruchomienia takiego mieszkania.  Mieszkanie będzie dla wybranej grupy osób, które 
będą  tam przebywać na stałe.   
 
Zbigniew Rutkowski 
- Jest to mieszkanie M-6 czteropokojowe i nie wiem, jak będą tam funkcjonowały 
cztery osoby na wózkach.   
 
Teresa Jachimowska 
- Mieszkanie zostanie przystosowane dla potrzeb osób niepełnosprawnych.  
 
Zbigniew Rutkowski  
- Zdarza się, że społeczna komisja mieszkaniowa też zajmuje się sprawami osób 
niepełnosprawnych.  Proponujemy i umożliwiamy zamianę mieszkań na niższe piętra 
lub parter.  Nie ma mieszkań i temat mieszkań chronionych jest przyszłościowy.  
Kolejna sprawa to świetlica w budynku socjalnym przy ul. Pszczyńskiej. Nie ma 
świetlicy, bo nie ma kto jest prowadzić i nie wiadomo pod czyją pieczą ma to być.  Nie 
ma nawet placu zabaw, dzieci bawią się w śmietniku.  Obecnie przebywa tam 37 dzieci 
w wieku 3 – 6 lat i rodziny zarejestrowane są w opiece społecznej. Dzieci jest tam 
jednak znacznie więcej.  Zlikwidowana została nawet piaskownica, a piasek użyto do 
remontu mieszkań i nie zrobiono nic w zamian.  Stać nas na wiele rzeczy i miasto 
powinno spowodować, aby jakaś instytucja prowadziła świetlicę.  Są np. pieniądze na 
imprezy  kulturalne.  Można wydzielić niewielką kwotę z budżetu miasta na ten cel. 
Sprawa dłuższy czas jest przeciągana.   
 
Celina Jaworecka 
- Byłoby dobrze, gdyby wszystkie zamierzenia zostały zrealizowane, ale czy jest ?  
Skoro ktoś dostaje środki na prowadzenie świetlic  i nie przedstawia sprawozdania z 
ich działalności, to będę pytała  dlaczego tak jest.  Są w szkołach świetlice, które są  
dofinansowane ze środków  pochodzących z przeciwdziałania narkomanii i 
alkoholizmowi ...    
 
Teresa Jachimowska 
- Nie ma takich świetlic. Przy szkołach nie są to świetlice środowiskowe, tylko 
szkolne. W sprawozdaniu tego nie będzie , tam jest lokalny program dla osób 
niepełnosprawnych.  To nie chodzi o świetlice.   
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Celina Jaworecka 
- Temat rehabilitacja społeczna i kwestia realizacji. Aby to sprawdzić, należałoby 
zobaczyć ile złożono wniosków  i ilość wniosków rozpatrzonych pozytywnie ocenić 
dlaczego pewnych nie uwzględniono.  Chodzi o sprzęt rehabilitacyjny i dofinansowanie 
likwidacji barier architektonicznych.  Ile było złożonych wniosków i ile zostało 
rozpatrzonych negatywnie.  
 
 
Teresa Jachimowska 
- Działania prowadzone są w ramach posiadanych środków.  Nie można czegoś 
zrobić ponad możliwości finansowe.   
 
Celina Jaworecka 
- Są zmiany do budżetu.  
 
Teresa Jachimowska 
- Działania  mieszczą się  w zakresie zadań państwowego funduszu rehabilitacji.   
 
Celina Jaworecka 
- Osoby niepełnosprawne proszą o podjazd.  
 
Teresa Jachimowska 
- Nie możemy dawać czegoś, czego nie mamy.  Podobno środków z PFRON ma być 
jeszcze mniej.  Podjazdów jest w mieście dużo, bowiem tam, gdzie była taka potrzeba 
zostały wybudowane.  Podjazd musi być sfinansowany m.in. ze środków spółdzielni, 
nie tylko ze  środków funduszu.      
 
Celina Jaworecka 
- Proponowałam już stworzenie bazy danych w mieście, w której umieścimy 
wszystkie spółdzielnie, łącznie z naszymi zasobami . Będzie wiedza, gdzie są zasoby z 
podjazdami, wtedy można zamieniać się lokalami, jak będą chętni.  Ile osób 
niepełnosprawnych w br. znalazło zatrudnienie ?       
 
Teresa Jachimowska 
- Jest informacja z urzędu pracy dotycząca aktywizacji zawodowej. Odbyły sie 
szkolenia,  podpisana została jedna umowa na 30 tys. w ramach działalności 
gospodarczej, sfinansowano staże dla 13 osób.  To jest zakres działania w ramach 
rehabilitacji zawodowej.  
 
Celina Jaworecka 
- Czy wiadomo, gdzie osoba niepełnosprawna na wózku inwalidzkim, ma miejsce na 
stadionie ?  
 
Teresa Jachimowska 
- Zapytam dyrektora miejskiego ośrodka sportu i rekreacji. 
 
Celina Jaworecka 
- Do noclegowni mogą też trafić osoby niepełnosprawne. Czy osoby przebywające 
w noclegowni będą mogły otrzymać tam ciepły posiłek ?    
 
Teresa Jachimowska 



− Mówiliśmy już o tym, tam nie ma planowanego żywienia, ponieważ nie ma 
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możliwości przygotowania posiłków. Osoby trafią tam na noc.  Będą mogły korzystać z 
posiłków poza noclegownią, np. z posiłków wydawanych  przy parafii św. Katarzyny.   
W noclegowni będą warunki, aby w ramach tzw. indywidualnego żywienia, bezdomny 
z posiadanych przez siebie produktów mógł sobie przygotować coś do zjedzenia.  Ale 
ciepłego posiłku nie będzie.    
 
Celina Jaworecka 
- Co będzie jak np. o godz. 21.00 przywiozą do noclegowni zmarzniętego i 
głodnego człowieka, który nie ma nic do jedzenia ? 
 
Teresa Jachimowska 
- W  noclegowni będzie lodówka wyposażona w gotowe produkty żywnościowe oraz 
kuchenka, gdzie można zagotować wodę.  Nie będzie typowej kuchni i kucharza, w 
noclegowni nie będą gotować posiłków.  Może być tak, że będą zakupione gotowe 
posiłki.   
 
Zbigniew Rutkowski 
- Na jednym z posiedzeń komisji sygnalizowany był problem autobusów nisko 
podłogowych.  Mówiła o tym pani pełniąca funkcję rodziny zastępczej dla osoby 
niepełnosprawnej.  Osoba niepełnosprawna pod jej opieką dojeżdża  z ul. 
Marusarzówny na osiedlu Chrobrego  do przychodni na rehabilitację na innym osiedlu. 
Sprawa ta nie jest uregulowana. Chodzi o  kursy ranne i powrotne do domu. Pani ta 
nieraz rezygnuje z rehabilitacji, bo nie może wsiąść z wózkiem do autobusu a zdarza 
się, że nikt jej nie pomoże.  Nie jest to problem jednostkowy. Wiem, że z waszej 
strony były monity zarówno do PKM-u, jak i do MZK. Sprawa utknęła w martwym 
punkcie.  Autobusy niskopodłogowe jeżdżą o różnych porach.  Szczycimy się, że 
mamy ich sporo, ale jeżdżą  o różnych porach.   
 
Barbara Stelmaczonek 
- Mówiliśmy o tym nie raz.   
 
Zbigniew Rutkowski 
- Mamy swoich dwóch przedstawicieli w zarządzie MZK.  Proszę zapytać też pana 
skarbnika, jaką kwotą miasto dofinansowuje rocznie  MZK. I nie możemy się doprosić 
autobusu niskopodłogowego o określonej porze, aby pomóc osobie niepełnosprawnej.     
Prowadzone działania jak: mieszkanie, podjazdy, autobusy i parę innych rzeczy, 
powinny być skoordynowane, bowiem stanowią pomoc dla osób niepełnosprawnych.       
 
Celina Jaworecka 
- Jest też problem z nieczytelnymi /małe cyfry i litery/ rozkładami jazdy na 
przystankach autobusowych.  Osoby niepełnosprawne siedzące na wózku inwalidzkim, 
lub mające problemy ze wzrokiem,  nie są w stanie odczytać rozkładu jazdy.  Proszą 
inne osoby o pomoc.  Dlatego przy wymianie rozkładów jazdy należy rozkłady  
umieścić niżej i  w miejscu oświetlonym.  
 
Tadeusz Sławik 
- Sprawozdanie zawiera szerokie działania na rzecz osób niepełnosprawnych.  Z 
dyskusji wyłania się wniosek, że w mieście brak koordynacji działań na rzecz osób 
niepełnosprawnych.  Działają poszczególne instytucje.  Wiele razy poruszana była 
sprawa placu zabaw  przy budynku  socjalnym na ul. Pszczyńskiej. I nic z tego nie 



wyniknęło.      
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Barbara Stelmaczonek 
- Czy powołać pełnomocnika, jak to rozumieć ? 
 
Zbigniew Rutkowski 
- Jest zespół zajmujący się sprawami osób niepełnosprawnych.   
 
Tadeusz Sławik 
- Z tego wniosek, że to nie działa.    
 
Barbara Stelmaczonek 
- Ze sprawozdania i z działań służb wynika, że  postępowanie jest dobre. 
Wszystkiego nigdy nie da sie zrobić. W informacji wynika, ze bardzo dużo się robi. 
Wiadomo, że zawsze można więcej.     
 
Tadeusz Sławik 
- Chodzi o synchronizację działań.  Poszczególne jednostki, w swoich zakresach 
działania, dobrze to robią.  Ale nieraz tematy są pośrodku.  Działania ktoś powinien 
monitorować.  Pani radna Jaworecka mówiła, że najpierw podejmuje się działania, 
potem nie ma  realizacji pewnych działań.  W poszczególnych instytucjach są osoby 
kompetentne i zadania są realizowane.  To nie jest ocena działania instytucji. Jest to 
moja opinia w tej kwestii.  Nie mam wiedzy, dlaczego to nie do końca funkcjonuje po 
stronie organizacyjnej.   
 
Celina Jaworecka 
- Można utworzyć bazę danych, przy których blokach są podjazdy.  Kto ma to 
zrobić ?  
 
Tadeusz Sławik 
- Wspomnę o uchwale intencyjnej podjętej przez radę dotyczącej współpracy z 
jednym z miast  tureckich.  Ma tam powstać wioska integracyjna dla osób 
niepełnosprawnych. Środki unijne dadzą możliwość korzystania z wioski naszym 
osobom niepełnosprawnym.  Ważniejszy temat to usuniecie barier architektonicznych.    
Podobno jest możliwość otrzymania środków unijnych, przy wsparciu organizacji 
pozarządowych, pokusić się o takie rozwiązania dla naszego miasta.  Środki z PFRON 
są ograniczone i patrząc na budżet państwa środków może być mniej.  Jeśli są 
pieniądze z zewnątrz, to trzeba próbować je pozyskać.  Mam nadzieję, ze nasza 
delegacja  pojedzie do Turcji nawiązać kontakty i ocenić na miejscu, czy jest realna 
taka możliwość.   Z tego co wiem, to chyba  we wrześniu  odbędzie się wyjazd.       
 
Barbara Stelmaczonek 
- Na następnej komisji poprosimy pana prezydenta Piksę o wyjaśnienie. Ile  PFRON 
dokłada środków do podjazdów, bo podobno środków jest coraz mniej ?   
 
Teresa Jachimowska 
− Zależy od kosztu podjazdu.  Jeżeli koszt jest w granicach np. 50-ciu tys. zł, to 

jesteśmy w stanie nawet dać i połowę środków. Osoby niepełnosprawne, które 
chcą korzystać ze środków, to poddają sie rehabilitacji,  wyjeżdżają na turnusy 
rehabilitacyjne, chcą mieć możliwość przełamania barier architektonicznych. 
Kwestia podjazdów to sprawy jednostkowe.   Poprzednio środków było więcej. Przy 



mniejszych środkach  nie jesteśmy w stanie zaspokoić  wszystkie potrzeby. Można 
spotkać sie z przedstawicielami rady społecznej, przedstawicielami spółdzielni i 
dojść do pewnych 

−  
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wniosków.  Dlaczego tak dużą uwagę skupia sie na podjazdach, skoro tyle działań 
podejmujemy. Można zaproponować, aby skład rady społecznej poszerzyć o 
przedstawicieli spółdzielni.       
 
Celina Jaworecka 
- Prawo spółdzielcze mówi, że każda posesja  rozlicza się  odrębnie, ma swoje 
konto.   
 
Teresa Jachimowska 
- Mamy określone środki z PFRON-u.   
 
Zbigniew Rutkowski 
- Jest to dotacja celowa.       
 
Barbara Stelmaczonek 
- Dziękuję za informację.     
 
 
 
Ad. 5 
 
Sprawy bieżące. 
 
 -  projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Jastrzębie Zdrój na 2010 
     rok, 
 
Komisja zaopiniowała pozytywnie głosami:  za – 4, przeciw – 0, wstrzymujących 
się – 0 , powyższy projekt uchwały.  
 
 
 -   projekt uchwały w sprawie określenia zakresu  i formy informacji o przebiegu 
     wykonania budżetu Miasta Jastrzębie Zdrój za pierwsze półrocze roku  
    budżetowego, informacji o kształtowaniu się wieloletniej prognozy  finansowej 
   oraz informacji o przebiegu wykonania planów finansowych samorządowych 
    instytucji kultury za pierwsze półrocze roku budżetowego,  
 
Komisja zaopiniowała pozytywnie głosami:  za – 4, przeciw – 0, wstrzymujących 
się – 0 , powyższy projekt uchwały.  
 
 
 -  projekt uchwały w sprawie pozytywnego zaopiniowania projektu uchwały     
    Rady Powiatu Pszczyńskiego w sprawie przekształcenia Zespołu Opieki 
    Zdrowotnej w Pszczynie, 
 
Komisja zaopiniowała pozytywnie głosami:  za – 2, przeciw – 0, wstrzymujących 
się – 2 , powyższy projekt uchwały.  
 
 



 
− projekt uchwały w sprawie pozytywnego zaopiniowania projektu uchwały Rady 

Gminy Kobiór w sprawie likwidacji Publicznego Zakładu Lecznictwa 
−  
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    Podstawowego w Kobiórze, 
 
Wyjaśnienia do projektu uchwały udzieliła  Halina Humeniuk naczeln. Wydz. Zdrowia i 
Opieki Społecznej.  Wójt gminy Kobiór wystąpił z wnioskiem o zaopiniowanie projektu 
uchwały rady gminy Kobiór  w sprawie likwidacji publicznego zakładu lecznictwa 
podstawowego.  Z związku z obowiązującym ustawodawstwem zwraca się o opinię.  
 
Komisja zaopiniowała pozytywnie głosami:  za – 3, przeciw – 0, wstrzymujących 
się – 1 , powyższy projekt uchwały.  
 
 
 
 -  projekt uchwały w sprawie określenia zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej  
    i społecznej, na które przeznacza się środki Państwowego Funduszu    
   Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przewidziane dla Miasta Jastrzębie Zdrój 
   na rok 2010, 
 
Komisja zaopiniowała pozytywnie głosami:  za – 4, przeciw – 0, wstrzymujących 
się – 0 , powyższy projekt uchwały. 
 
  
 -  pismo NZOZ Ośrodek Zdrowia J. I L. Rybak Spółka Jawna  w sprawie wniosku 
    o wykup budynku przychodni lekarskiej przy ul. K. Paryskiej, 
 
Komisja zapoznała się z powyższym pismem.  
 
 
 -    odpowiedź na zapytanie z 17 czerwca 2010r. w sprawie kompetencji  
       komisji skarbu, 
 
Komisja zapoznała się z powyższym pismem. 
 
 
 -    odpowiedź na wniosek  w sprawie podwyżki płac dla pracowników   
      Publicznego Żłobka nr 1. 
 
Komisja zapoznała się z odpowiedzią na wniosek. 
 
 
 
 
Ad. 6 
 
Protokół z posiedzenia komisji w dniu 17 czerwca 2010r.  został przyjęty głosami:  za 
– 4, przeciw – 0, wstrzymujących się – 0.  
 
 
 



Ad. 7 
 
Wolne głosy i wnioski. 
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Celina Jaworecka 
- W innych miastach u niektórych pracodawców np. w pewnych marketach pracują 
osoby niepełnosprawne.  Może i u nas należy zachęcić do tego pracodawców.      
 
Teresa Jachimowska 
- Zwrócę się w tej sprawie do powiatowego urzędu pracy.   
 
Barbara Stelmaczonek 
- Pracodawcy najchętniej przyjmują osoby z III grupą.    
 
Halina Humeniuk 
- Pracodawcy indywidualni nie są zobligowani, jeżeli nie jest to zakład pracy 
chronionej, nie są zobligowani do zatrudniania osób z I czy II grupą. Natomiast 
zakłady pracy chronionej tak.  Pracodawcy, gdzie jest 24-25 pracowników, 
zatrudniając osobę niepełnosprawną , nie odprowadzają  składek do PFRON.  W 
naszym mieście, przy prezydencie miasta działa powiatowa rada ds. osób 
niepełnosprawnych.  Zgodnie z rozporządzeniem ministra polityki społecznej powinna 
liczyć  pięć osób. Jest to organ opiniodawczy i zadania rady wynikają z rozporządzenia.    
Ważną rolę pełni też pełnomocnik ds. organizacji pozarządowych.    
 
 
 
 
Ad. 8 
 
Radna Barbara Stelmaczonek – zastępca przewodniczącej komisji podziękowała 
zebranym za przybycie i zakończyła obrady. 
 
                                                            
 

Zastępca Przewodniczącej  
Komisji Zdrowia i Opieki Społecznej 

 
 

Barbara Stelmaczonek 
 
 
 
Protokołowała  
Alicja Trocka 
 
 
 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


